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ترجمه: الهه علوی

جیم اس��میت1 سهمی اساسی در دانش ما از مراحل اولیة تکوین 
رویان دارد. تعیین سرنوشت سلول در رویان اولیه، حاصل سیگنال های 
بین س��لولی است که با القای رونویس��ی ژن های تنظیم کننده، تمایز 
س��لولی و ریخت زایی را هدایت می کنند. آزمایش��گاه جیم اسمیت به 
آشکار ش��دن این موضوع کمک کرد که عوامل مربوط به گروه عامل 
تغییر رشد β-(TGF)2 در القای مزودرم نقش دارد. القای مزودرم اولین 
کنش القایی در نمو مهره داران است )می دانیم که از مزودرم بافت هایی 
مانند ماهیچه، استخوان و خون تشکیل می شوند(. او اخیراً نشان داده 
است که عامل رونویسی براکیوری3، هدف سیگنالینگ TGF-β است 
که فقط در مقادیر میانة لیگاند فعال می ش��ود. براکیوری ش��رط لازم 
و کافی برای تش��کیل م��زودرم به طور طبیعی اس��ت و هدف های آن 
ژن هایی اند که در تنظیم گاسترولاسیون و جنبه های زیادی از تشکیل 

مزودرم پشتی نقش دارند.
اسمیت در حال حاضر از رویان های قورباغه، ماهی و موش برای پی 
بردن به شبکة تنظیم کنندة ژنی ای استفاده می کند که با براکیوری آغاز 
می شود. همچنین در حال یافتن سیگنالی است که تمایز سلولیِ حفظ 
ش��ده را در فرمانرو جانوران هدایت می کند. کار اسمیت ممکن است 
راه هایی برای هدایت س��لول های بنیادی در مسیرهای نمویِ خاص، 

نشان دهد.

 انگیزة شما در انتخاب زندگی در علم شاید اندکی متفاوت با 
انگیزة بس�یاری از دیگر افراد باشد که علم را انتخاب کرده اند. 

امکان دارد کمی در این باره گفت وگو کنیم؟
 م��ن به هر چیزی که در مدرس��ه علاقه داش��تم، به تمام و کمال 

گفت و گو

اشاره
این نوشته برگردانی از گفت وگویی است که کتی وستون )Katty Weston( ویراستار مشاور مجلة علمی مدل ها و مکانیسم های بیماری 
)DMM( با جیم اسمیت انجام داده است. آنچه این گفت وگو را خواندنی می کند، نه صرفاً جنبة علمی آن، بلکه بیان ویژگی ها و گوشه هایی 
از داستان زندگی جیم اسمیت، به زبان و روایت خود اوست. اسمیت در این گفت وگو از علاقه مند شدنش به زیست شناسی تکوینی، نقش خود 

در کمک به بنیان گذاری بزرگ ترین آزمایشگاه تحقیقاتی چندرشته ای و همچنین از لکنت  زبانش می گوید.

کلیدواژه ها: القای مزودرم، براکیوری، زیست شناسی تکوینی.

زیست شناس اتفاقی!

رفت��ار می کردم و در آزمون ها نیز به خوبی موفق می ش��دم. هم علم را 
دوست داش��تم و هم ادبیات را. به هر حال در دورة متوسطه فهمیدم 
که موفق شدن در موضوع های شفاهی، برایم سخت است. در آن موقع 
لکنت زبانم هم بدتر بود. بنابراین فکر می کنم، علت رفتنم به س��مت 
علوم این بود که احس��اس می کردم مش��کل گفتاری در علوم، نسبت 
به ادبیات، محدودیت  کمتری ایجاد می کند. اما نمی خواهم فکر کنید 
این تنها دلیل من برای انتخاب علوم بود. وقتی یازده ساله بودم وسایل 
آزمایش��گاهی شیمی داشتم و از ساختن وس��ایل چوبی و کاردستی 
لذت می بردم؛ بنابراین همیشه علاقه داشتم که بدانم اشیا چگونه کار 

می کنند؛ و فکر می کنم همان حس است که هنوز مرا پیش می برد.

 بنابراین ش�ما در حدود 15 س�الگی علوم تجربی یا طبیعی 
را برگزیدی�د و برای مطالعة آن، جایی در کمبریج گرفتید. چرا 

کمبریج و چرا علوم طبیعی؟
 همة دانشگاه هایی که برای پذیرش در آن ها اقدام کردم، رشته هایی 
داش��تند که به ش��ما اجازه می داد یکی از سه موضوع ریاضی، فیزیک 
یا ش��یمی را بخوانید. نمی توانس��تم تصمیم بگیرم به کدام یک از این 
موضوع ه��ا علاقة بیش��تری دارم. کمبریج را دوس��ت داش��تم چون 
می توانس��تم ریاضی، فیزیک و ش��یمی را با یک موضوع دیگر انتخاب 
کنم. ابتدا کریس��تالوگرافی پرتو X را به عنوان موضوع چهارم انتخاب 
ک��ردم، اما اس��تاد راهنمایم یعن��ی داگلاس بارکر4 م��را قانع کرد که 
زیست شناس��ی س��لولی را انتخاب کنم. انتخابی که زندگی مرا تغییر 
داد. عاشق زیست شناسی سلولی شدم و دریافتم که مشتاق فهمیدنِ 

چگونگی عملکرد سلول و حیات هستم.
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 زیست شناسی سلولی موضوع کاملًا  جدیدی برای شما بود؟
 بله. در مدرسه زیست شناسی نخوانده بودم. زیست شناسی در مدرسة 
ما برای دانش آموزانی بود که عملکرد خوبی در ریاضی، فیزیک و شیمی 
نداشتند. همیشه با نظریه های زیست شناسی سنتی که به نظر می رسید 
بیش از حد بر اهمیت نام گذاری چیزها تأکید می کنند، چالش داشتم. 
ریچارد فایمن5 دربارة تفاوت دانستن نام چیزی و فهم واقعی آن مطلب 
نوشته است. این کافی نیست که ش��ما بتوانید جانداران را نام گذاری 
کنید، بلکه بای��د بدانید جانداران چه می کنند، چگونه کار می کنند و 
چگونه با محیط در کنش اند. همچنین دریافتم که پاس��خ بسیاری از 
ساده ترین پرسش ها را در زیست شناسی نمی دانیم و این مهم ترین نکته 
دربارة زیست شناسی است. فایمن این موضوع را به خوبی در این عبارت 
جمع بندی کرده است: باید انبوهی از دانش های خسته کنندة فیزیک 
و شیمی را بدانید تا بتوانید، در این دو رشته، مسئلة حل نشده ای پیدا 

کنید. اما در زیست شناسی کافی است برگی را از زمین بردارید.

 وقتی در کمبریج بودید، دورة هیجان انگیز زیست شناس�ی 
س�لولی و مولکول�ی بود و دانش به س�رعت در ای�ن زمینه ها 
گس�ترش می یافت. برای شما، بخش�ی از این دانش بودن، چه 

حسی داشت؟
 در آغ��از حضورم در کمبریج، به قدر کافی دربارة زیست شناس��ی 

سلولی و مولکولی اطلاعات نداشتم 
تا بفهمم چقدر ناش��ناخته وجود 
دارد. اما در س��ال آخر، در دومین 
مرحل��ه از زندگ��ی ام، دریافتم که 
چقدر عاشق زیست شناسی تکوینی 
س��خنرانی هایی  مجموعه  هستم. 
بود که ج��ان گوردون6، پیش��گام 
انتقال هسته، و پیتر لورنس7 ایراد 

می کردن��د. پیتر لورنس دربارة بخش بندی و دودمان س��لولی در طی 
نمو، تحقیق و مطالعه می کرد. سخنرانی های جان خیلی خوب و جذاب 
بودند، اما س��خنرانی های پیتر دربارة الگوی تش��کیل در مگس سرکه 
بود که واقعاً افکارم را تس��خیر کرد. س��خنان او دربارة آنتونیو گراسیا 
بلیدو8، فرضیة بخش بندی و ژن قطعه بندی9 بود؛ کاری که جمع بندی 
آن را در مقاله ای که با فرانس��یس کریک10 نوش��ته بود، به  خوبی ارائه 
داده بود. همان طور که دوس��تم فیل این��گام11 می داند، هیچ وقت در 
یادگیری دانش مربوط به حشرات خیلی خوب نبودم، اما می دیدم که 
این موضوع به طور خارق العاده ای هیجان انگیز اس��ت. چیزی که مرا به 

سمت این موضوع کشاند منطقی 
دوست داش��تنی در تکوین اس��ت: 

قوانین جامع و برازنده اند.
پیتر مرا با کار لویس ولپرت12 
آش��نا کرد. ولپرت کس��ی بود که 
الگوی تش��کیل را تش��ریح کرد و 
آن را در واژگانِ تشکیلِ وابسته به 

موقعیت، »مسئله پرچم فرانس��ه« نامید. این نظر می گوید که سلول 
با دانس��تن این که در کج��ای رویان ق��رار دارد، می فهمد که چگونه 
باید به طور مناس��بی تمایز یابد و مثلاً پرچم فرانسه را با آبی، سفید و 

نقطه های قرمز تشکیل دهد.
ً  تصمیم  اینجا بود که فهمیدم کاملاً عاشق مبحث نمو شده ام. فورا
گرفتم که دورة دکتری خود را با لویس کار کنم؛ زیرا نوشتة او دربارة 

آن موضوع اغواکننده و هیجان انگیز بود.

 آیا به همین دلیل بود که ابتدا به کار روی قورباغه ها علاقه مند 
شدید؟

 ن��ه! ب��رای دکتری روی تکوین پای جوجه کار ک��ردم. وقتی برای 
مصاحبه با لویس رفتم، آزمایش��گاه او درب��ارة ناحیه ای در جوانة پای 
جوجه به نام منطقة فعالیت قطبی س��ازی کار می کرد. اگر این ناحیه 
به قس��مت جلویی پا پیوند زده ش��ود، این قس��مت با تقارن تصویر 
آینه ای، نمو می یابد. آن ها اخیراً مقاله ای در نیچر چاپ کرده اند. دنیس 
س��امربل13 و کریل تیکل14 در این مقاله نشان داده اند که عملکرد این 
ناحیه به گونه ای است که به نظر می رسد پاسخی از نوع وابسته به مقدارِ 
مشخص دارد. روزی که به آزمایشگاه آن ها رفتم، فقط تعدادی آزمایش 
انجام داده و برای نیچر فرس��تاده بودند. آن مقاله مربوط به کاری بود 
که همان ناحی��ه را از رویان موش گرفته و به جوجه پیوند زده بودند 
و دریافته بودند ک��ه آن ها در واقع 
یک چیزن��د؛ کاری ک��ه جامعیت 
این نظر را نش��ان می داد. آن ها در 
واقع به من نش��ان دادن��د که اگر 
نظر خوبی داشته باشید و آزمایش 
درست را انجام دهید، می توانید در 
نیچر مقاله چاپ کنید. به عبارتی، 
نیازی نبود مدت ها سخت کار کنی 
و عرق بریزی. خوش��بختانه لویس مرا پذیرف��ت. مصاحبه ام دردناک 
بود، زیرا بیش��تر اوقات واقعاً زبانم می گرفت. اما لویس آنقدر خوب بود 
که مرا بپذیرد و بعد از آن پیش��رفت من ش��روع ش��د. ایدة گروه های 
هماهنگ کننده را دوس��ت دارم، گروه هایی که در کنار افرادی که کار 
علمی می کنند حضور دارند تا به آن ها در به کارگیری نهایت توانشان در 
کار علمی کمک کنند و توضیحی برای آنچه اتفاق می افتد، دارند. افراد 

آزمایشگاه لویس، چنین گروهی بودند.

 چگونه از لکنت زبان رهایی یافتید؟
 از زمان��ی ک��ه هف��ت س��اله 
ب��ودم، به ط��ور دوره ای از خدمات 
گفتاردرمانی بهره می بردم اما واقعاً 
مؤثر نبود. ش��اید علت اش، خودم 
ب��ودم. حتی زمانی که دانش��جوی 
بودم، درمان هایی دریافت  دکتری 
می ک��ردم. لوی��س اف��رادی را به 

وقتی یازده س�اله بودم وس�ایل آزمایش�گاهی شیمی 
داش�تم و از س�اختن وس�ایل چوبی و کاردستی لذت 
می بردم؛ بنابراین همیش�ه علاقه داشتم که بدانم اشیا 
چگونه کار می کنند؛ و فکر می کنم همان حس است که 

هنوز مرا پیش می برد

باید انبوهی از دانش های خسته کنندة فیزیك و شیمی 
را بدانید تا بتوانید، در این دو رشته، مسئلة حل نشده ای 
پیدا کنید. اما در زیست شناس�ی کافی است برگی را از 

زمین بردارید
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من توصیه می کرد که آن ها هم کارس��از نبودن��د. زمانی که با عنوان 
فوق دکتری، دانشمند نسبتاً موفقی بودم و زمانی که محققی مستقل 
ش��دم. آن موقع فهمی��دم که لکنت زبان مانع بزرگ��ی در آرزوی من 
برای دانشمندی موفق بودن است. شاید بگویید خیلی دیر بوده است. 
بنابراین تصمیم گرفتم خودم تلاش کنم تا اینکه دیگران برایم کاری 
بکنن��د. خودم برای گفتاردرمانی اقدام ک��ردم و به دیدن فردی به نام 
فرانس کوک15 رفتم. او رویکرد کاملاً متفاوتی داش��ت. به کل فرد و نه 
فقط مشکل لکنت زبان، توجه داشت. بعد از مدتی که به اندازة کافی مرا 
شناخت، فهمید تقطیع در سخن گفتن، برایم کارساز است. او سخنان 
مرا تقطیع و به من کمک می کرد تا آن ها را کنار هم قرار دهم. مطالب 
زیادی دربارة چگونگی س��اختن حروف و واژه ها خواندم. رمز کارم این 
بود که رویکردی آکادمیک در برابر این مشکل به کار گرفتم. لکنت زبانم 
گاهی مواقع برمی گردد اما اکنون بهتر است و هیچ مشکلی ندارم. واقعاً 

از داشتن آن آزرده نمی شوم.

 آیا لکنت زبان هیچ چیز مثبتی برای شما داشته است؟
 خ��وب! می توان��م ادعا کنم که دایرة واژگان��م به طور قابل توجهی 
گسترده است! وقتی لکنت زبان دارید، همیشه در این فکرید که واژه ها 

چگونه اند که نمی توانید آن ها را به 
زبان آورید. بنابراین وقتی س��خن 
می گویید، سعی می کنید هم زمان 
ب��ا آن ب��ه واژه ای فک��ر کنید که 
می توانید آن را جانشین واژة سخت 
کنید. در واقع فکر کردن به واژه ای 
که همان مفهوم را دارد اما با حرف 

متفاوتی شروع می شود، کاملًا  یک مهارت است. همچنین به من کمک 
کرد که منظورم را با کمترین واژگان بیان کنم. هنوز هم قبل از گفتن 
مطمئن ام که چه می خواهم بگویم. نمی دانم که این خوب است یا بد. 

احتمالاً خوب است.

 پس هنوز هم از اینکه بدون لکنت سخن می گویید احساس 
خوبی دارید؟

 خوب! بله وقتی حرف می زنم- بدون توجه به موضوع- یک جورهایی 
حس موفقیت دارم. 

 بعد از گرفتن دکتری کجا رفتید؟
 من از طریق لویس به فهمی از اصول زیست شناسی دست یافتم. 
اما نمی دانس��تم که برای پیشرفت در آن باید زیست شناسی سلولی را 
یاد بگیرم. بنابراین برای کارکردن با چاک استایلز16 به دانشکدة پزشکی 
هاروارد رفتم. در آنجا آموختم که چگونه عامل رشد حاصل از پلاکت ها 
)PDGF( س��بب تقسیم سلول ها می شود. سپس برای گذراندن دورة 
فوق دکتری، نزد جاناتان اس��لک17 رفتم، زیرا می خواستم دوباره، روی 

رویان کار کنم و از آنجا بود که کارم با قورباغه شروع شد.

 بهترین لحظات ش�ما جایگاه یك دانشمند چه زمانی بوده 
است؟

 خوب! جاناتان در اواخر دورة کارم در آزمایشگاه اش، توجه مرا به کار 
ب��ا هینز تایدمن18 جلب کرد. او روی ماده ای به نام عامل رویش19 کار 
کرده بود. این ماده اثر قطب گیاهی سلول را تقلید می کند و می تواند 
سبب تبدیل شدن قطب جانوری سلول ها به مزودرم شود. تایدمن در 
آزمایش هایش رویان های جوجه را خُرد می  کرد و رسوب غیرمحلولی را 
که به  دست می آورد، برای پر کردن فضای بین دو تکة اکتودرم قورباغه 
)xenopus( به صورت ساندویچی، به کار می برد. به نظرم این کار بسیار 
جذاب بود زیرا رس��وباتی که تایدمن به دس��ت می آورد، آشکارا دارای 
عاملی بودند که می توانست سرنوشت سلول ها را تغییر دهد. اما از زمانی 
که با چاک استایلز، کار می کردم، می دانستم که برای تشخیص عامل، 
باید چیزی را محلول کنیم! کار روی آن  را شروع کردم. دو سویه سلول 
قورباغه را از همکارم مایکل س��ارجنت21 در NIMR22 و لیزجونز23 در 
وارویک انگلستان گرفتم و کارم را برای پاسخ به این پرسش که آیا این 
سلول ها عامل القاکننده تولید می کنند، آغاز کردم. نخست، سلول ها را 
خُرد کردم و از آن ها برای آزمایش های ساندویچی، مانند آزمایش های 
تایدمن، اس��تفاده کردم، اما بعد آزمایش��ی را در محیط کشتِ تعریف 
شده، انجام دادم. هیجان انگیزترین 
لحظة من در علوم، بی شک روزی 
بود که قطعه های اکتودرم را در این 
محیط، کشت دادم و دیدم که بعد 
از دو ساعت تغییر شکل دادند. آن ها 
همانند آنچه در گاسترولاس��یون 
اتفاق می افتد، طویل شدن را آغاز 
کردند. واقعاً اش��ک از چشمانم جاری شد! می دانستم که این مشاهده 
مهم اس��ت. در خیابان قدم می زدم در حالی که این راز شگفت انگیز را 
با خود داش��تم. از آن به بعد تا امروز به دنبال کردن این آزمایش ها و 
رها کردن چیزهای دیگر افتخار می  کنم. واقعاً زمان زیادی برای خالص 
کردن این ماده، صرف شد، زیرا واقعاً  چیزی از بیوشیمی نمی دانستم. 
باید می آموختم. هنوز هم از اشتباهاتی که آن زمان داشتم- که البته 
به شما نخواهم گفت- شرمسارم. به هر حال اشتباهات زیادی داشتم 

اما سرانجام موفق شدم.

 آیا فکر می کنید، می توانید از کار دیگران در آزمایشگاه تان 
به اندازة کار خودتان، لذت ببرید؟

 پرسش خوبی است. هنوز وقتی دیگران در آزمایشگاهم کاری خوب 
انج��ام می دهند، از درون لذت می برم. اما دقیقاً  همان جوری نیس��ت 
که دربارة کار خودم دارم. مثلًا اندکی بعد از همان آزمایش��ی که شرح 
دادم، یک دانش��جوی فوق العاده در فوق دکتری به نام جرمی گرین24 
داش��تم. او فقط با اندک کمکی از س��وی من در جست وجوی اثرهای 
وابسته به غلظتِ اکتیوینی بود که من خالص کرده بودم. از اینکه چنین 

آزمایش هایی انجام می داد بسیار خوشحال بودم.

فهمی�دم که لکن�ت زبان مان�ع بزرگ�ی در آرزوی من 
ب�رای دانش�مندی موفق بودن اس�ت. ش�اید بگویید 
خیل�ی دی�ر ب�وده اس�ت. بنابرای�ن تصمی�م گرفت�م 
خودم ت�لاش کنم تا اینک�ه دیگران برای�م کار بکنند
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 روش�ن اس�ت که به جز متفکر و باهوش بودن، سرس�خت 
بودنتان از ویژگی های دیگر شماس�ت که سبب شد دانشمند 
موفقی بشوید و بتوانیدفکرهای خوبی را که هنوز جا نیفتاده اند، 

دنبال کنید، چه چیز دیگری به شما کمك کرده است؟
 چه چیزی مرا دانش��مند موفق کرد؟ برای دانش��مند ش��دن باید 
به خوبی دس��ت ورزی کنید و من دست ورز خوبی بودم. در واقع وقتی 
انجام دادنِ آزمایشی به میان باشد، کاملاً جدی هستم. آن را به خوبی 
در سلسله مراتبِ پیش رونده، طراحی می کنم. من از آن آدم های بسیار 
منظم هستم. هر چیزی را سازمان دهی می کنم و چون در انجام دادن 
کار خیلی دقت می کنم، از همان ابتدا به خوبی عمل می کند. همچنین 
می دانم چه چیزی مهم است و به آن می چسبم. برای خواندن ادبیاتِ 
تحقیق وقت نمی گذارم. این روزها مطالب فراوانی وجود دارد و به عنوان 
یک دانش��مند به س��ادگی، مطالب دیگر به نظرتان جذاب می رسند و 
حواس��تان را از موضوعی که درب��ارة آن کار می کنید، پرت می کنند. 
بعد چیزهای جدید دیگر به سمت شما می آید و شما در چرخه ای از 
آزمایش ها و کارهای سطحی فرو می روید بدون اینکه در چیزی سرآمد 
و برجسته شوید. به  هر حال بعضی دانشمندان که تحسینشان می کنم، 
به یک موضوع بسنده نکرده اند. سیدنی برنر25 از قهرمانان من در علم، 

نقش اساسی در زمینه های متفاوت 
دارد. اما او فردی زیرک و برجسته 
اس��ت، او نابغه است. من این کار را 
نکرده ام. به یک چیز چس��بیده ام. 
شاید برای بهتر بودن و دانشمندی 
کامل بودن باید القای مزودرم را رها 
کنم و به خود بگویم که کار دیگری 

انجام بده.

 این چیز دیگر چه خواهد بود؟
 خوب! اگر می دانستم که انجامش می دادم. اکنون درگیر انجام دادن 
مشاهداتی هستم که تلاش برای انجام دادن هر چیز متفاوت دیگری، 

به نظرم احمقانه است.

 بگذارید به موضوع دیگری بپردازیم. چه چیزی سبب شد تا 
قبل از ریاست مؤسسة گوردون26 رئیس مؤسسه ملی تحقیقات 
پزشکی بشوید؟ آیا اشتیاق شما عامل آن بود یا انگیزه دیگری 

داشتید؟
 این پرسش را در مصاحبه قبلی DMM از پائول نرس27 پرسیدم و 
فکر می کنم با او موافقم که اساساً این کار را برای این انجام می دهیم که 
مورد انتقاد و سرزنش دیگران قرار نگیریم. منظور هر دو ما این است که 
احساس می کنیم این جوری، وجودمان را تا اندازه ای در جامعة علمی 
اثبات می کنیم. دیگر اینکه نگران توانایی مان در انجام دادن کار علمی 
به طور مستقل هستیم، توانی که با مسن شدن ممکن است کاهش یابد. 
بنابراین برای اینکه نشان دهید که شما هم سهمی دارید با استفاده از 

تجربه ای که دارید، گروهی را تشکیل می دهید و به راه های متفاوت به  
آن ها کمک می کنید. صادقانه بگویم، احساس می کنم که کار ارزشمند 
و برازنده ای را صادقانه انجام می دهم. من ایدة گروه های هماهنگ کننده 
را دوس��ت دارم- کمک به دیگران برای انجام دادن بهترین کار علمی 
و بودن در جایی که کار خوبِ علمی در جریان است و داشتن چیزی 

برای توضیح آنچه درحال انجام است. همة این کارها جذاب اند.

 از آغاز امسال مدیر NIMR بوده اید. تاکنون چه پیشرفتی 
داشته اید؟

NIMR  قبل از بازنشس��تگی مدیر قبلی آن یعنی جان اسکهل28 
دوران حادی داشت. زیرا مدت ها معلوم نبود که چه بر سر آن می آید. آیا 
بسته می شود، گسترش می یابد یا در جای خود می ماند؟ یکی از اولین 
وظایف من که امیدوارم از پس آن بربیایم، تثبیت مؤسسه، آرام کردن 
اوضاع، زمینه س��ازی برای حس ارزشمندی کارکنان و شناخته شدن 
NIMR به عنوان مؤسسة پیشرفتة علمی در همه جاست. دومین کاری 
که برای آن تلاش می کنم، سرمایه گذاری در بعضی از جنبه های علوم 
در NIMR مانند بیوانفورماتیک، زیست شناس��ی ژنوم و موضوعاتی از 
این قبیل است. سعی می کنم آن را تبیین کنم و امیدوارم افراد جدیدی 
که می آیند همه ابعاد این مؤسسه را 
تکمیل کنند و مزایای فراوانی به آن 
برسانند. همچنین برایم مهم است 
که برای هر کس��ی قابل دسترسی 
قدیمی ت��ر،  دانش��مندان  باش��م. 
و  دانش��جویان  فوق دکتری ه��ا، 
بای��د  اداری  و  فن��ی  کارمن��دان 
حمایت ش��وند. خیلی مشتاقم که 

موفقیت های مؤسسه را جشن بگیرم.

 شما آن را UKCMRI 29 نامیده اید. می توانید به طور خلاصه 
دربارة ماهیت واقعی UKCMRI توضیح دهید؟

UKCMRI  س��رواژه ای برای مرکز تحقیقات و نوآوری پزش��کیِ 
بریتانیاست و ایدة آن ساختن آزمایشگاهی بزرگ در مرکز لندن است، 
جایی که NIMR همراه با مرکز تحقیقات سرطانِ مؤسسة تحقیقاتی 
لندنِ بریتانیا و افرادی از دانشگاه کالج لندن به آنجا منتقل می شوند. 
می خواهیم مؤسسة بزرگی برای تحقیقات چندرشته ای بنا کنیم که همة 
توانایی های مؤسس��ه ها و آزمایشگاه های سازندة آن را در یک جا جمع 
کند. این فرصتی عالی برای ساختن مؤسسة واقعاً جدیدی است. فکر 
می کنم چنین حجم از همکاری برای ایجاد یک مؤسسة چندرشته ای، 
واقعاً مهم اس��ت. وقتی در کمبریج ب��ودم به هر چیزی نزدیک بودیم، 
به طوری که خود شهر در واقع یک مؤسسة بزرگ چندرشته ای بود. اگر 
می خواستید کاری انجام دهید، مسیرها به اندازة کافی کوتاه بودند تا با 
دوچرخة خودتان بروید و هر کسی را که می خواهید، پیدا کنید. این کار 

در لندن دشوار است، بنابراین به مؤسسه ای بزرگ نیاز داریم.

چه چیزی مرا دانش�مندی موفق کرد؟ برای دانش�مند 
ش�دن باید به خوبی دس�ت ورزی کنید و من دست ورز 
خوبی ب�ودم. در واقع وقتی پای انجام دادن آزمایش�ی 
ب�ه میان باش�د، کام�لًا ج�دی هس�تم. آن را به خوبی 
در سلس�له مرات�بِ پیش رون�ده، طراح�ی می کن�م
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 NIMR آیا وجود چنین مؤسس�ه ای به این معنی اس�ت که 
هویتِ خود را در بعضی موارد از دست می دهد؟

 ما همه در یک ساختمان قرار می گیریم و بی شک، چالش  ما حفظ 
هویت در س��اختمانی به آن اندازه است. NIMR واقعاً جایی صمیمی 
و تعاملی اس��ت. اینجا هنوز همانند زمانی اس��ت که به آن وارد شدم 
)1984 تا 2000(. فکر می کنم یکی از نگرانی ها این باشد که با ایجاد 
مؤسسه ای به ابعاد دو برابر، باید به سختی کار کنیم تا بتوانیم آن فضا و 
آداب را حفظ کنیم. اما اکنون خوش بینیم. کمیتة برنامه ریزی علوم به 
ریاست پاول نرس اکنون در تلاش برای ایجاد ساختمان و فراساختاری 
است که چنین تعامل هایی تشویق شوند. او در ایجاد نمونه های جدید 

نیز کمک می کند.

 دوس�ت دارم دربارة چیزی که آن را توازن بین زندگی و کار 
می نامند از ش�ما بپرسم. س�ه فرزند دارید و هنوز در کمبریج 
زندگی و ب�ه لندن رفت وآمد می کنید. همس�رتان فیوناوات30 
دانشمند برجسته ای است و باید وقتی او در گردهمایی هاست 
شما به تنهایی از فرزندانتان نگهداری کنید. چگونه این کارها را 

در زندگی تان هماهنگ می کنید؟
 تقریباً همیشه کار می کنم!

 آیا اذیت نمی شوید؟
 اکثراً نه. زیرا آن را دوست دارم. اما زمان هایی است که فکر می کنم 
چه خوب می شد اگر این کارها اندکی کمتر بود. سرگرمی من دویدن 
اس��ت. وقتی در مؤسس��ة گوردون بودم، پنج روز در هفته می دویدم. 
راستش این روزها به سختی، فرصتی برای دویدن پیدا می کنم و این 

مرا عصبی می کند.

 بنابراین تنها راهی که یك نفر می تواند در علم موفق باشد 
و زندگی ِ خارج از علم نیز داشته باشد، این است که مانند شما 
کار کند یا نه؟ مثلاً آیا هیچ وقت در ذهن تان دربارة افرادی که به 
آن ها مرخصی کوتاهی می دهند، زیرا فرزند کوچك دارند و به 
علت کوچك بودن فرزندانشان نمی توانند صددرصد کار کنند، 

پرسشی ایجاد می شود؟ آیا این وضعیت بد است؟
 می دانم چه می گویید. اما واقعیت این است که اگر بخواهید در هر 
کاری موفق شوید باید، سخت کار کنید. مشکل این است که در علم، 
موفقیت با نش��ر آثار اندازه گیری می شود و گرچه قانون برای پدران و 
مادران، حق مرخصی قائل می ش��ود اما تعیین چند و چون آن به طور 
مناسب، دشوار اس��ت. به هر حال باید به همان چیزی برگردم که در 
آغاز گفتم. همیشه این طور نیست که موفقیت به ساعاتی بستگی داشته 
باشد که کار می کنید. فکر می کنم اگر شیفتة علم باشید، افکار خوبی 
داشته باشید و برای زمان تان برنامه ریزی مناسبی داشته باشید؛ موفق 
می شوید. یک برتری علم به عنوا ن شغل این است که نسبت به افراد 
دیگر انعطاف پذیری بیش��تری در زم��ان کاری داریم. بنابراین، امکان 

دارد که کارتان را به طور مناسب انجام دهید و همچنان فرصت دیدن 
کودکانتان را داشته باشید. فقط وقتی برای کارهای دیگر ندارید.

 دوست دارید که س�رانجام چه کاری انجام دهید؟ آیا کاری 
هست که انجام نداده باشید؟

 می خواهم در چیزی که اکنون انجام می دهم، موفق باشم. آیا چیزی 
هست که انجام نداده ام؟ باید ببینم در آینده چه کار می کنم!

پی نوشت ها  
،Cancer Research UK ، Medical Research Council با مشارکت UKMCMRI *

Wellcome Trust و University College London تأسیس می شود.
1. Jim Smith
2. TGF-B: Transforming Growth Factor Beta

پروتئینی اس��ت که منفذدار شدن، تمایز س��لولی و عملکردهای دیگر را در 
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4. Douglas Barker
5. Richard Feyman
6. John Gurdon
7. Petter lawrance
8. Antonio Gracia-Bellido   زیست شناس تکوینی اسپانیایی 
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